
س�ويه اوميكرون كرونا هم به طور رسمي وارد 
كشور ش�د. فردي كه ابتلاي وي به اوميكرون 
تأييد شده، آقايي است كه اخيراً از كشور امارات 
وارد كشور ش�ده و س�ويه اوميكرون را با خود 
به سوغات آورده اس�ت! اين در حالي است كه 
بنا بود با ش�يوع اوميكرون در دني�ا، در مبادي 
ورودي كشور مس�افران مورد پايش بيشتري 
ق�رار بگيرن�د. عضو كميت�ه علمي كش�وري 
مقابله با كرونا با تأكيد بر اينكه خطر اوميكرون 
جدي اس�ت، معتقد است اين س�ويه مي تواند 
ظرف ۱۷ روز به س�وش غالب در كشور تبديل 
ش�ود، در حالي كه اين مس�ئله درباره س�ويه 
دلتا صد روز طول مي كش�يد. بر همين اساس 
هم دبير كميته علمي كشوري كرونا با هشدار 
نسبت به ش�يوع تند س�ويه اوميكرون كرونا، 
خواس�تار بازگش�ت محدوديت هاي كرونايي 
شد. از نگاه وي موضوع شيوع اوميكرون جدي 
است و اگر محدوديت ها به موقع اعمال نشود، 
احتمالاً طي س�ه تا چه�ار هفته آينده ش�اهد 
پي�ك اوميك�رون در كش�ورمان خواهيم بود. 
ش��ادي پركش��يدن نقاط قرمز كرونايي از نقشه 
كشور چندان طولاني نبود و روز گذشته شناسايي 
نخستين مورد ابتلا به اوميكرون به طور رسمي از 
سوي وزارت بهداشت تأييد ش��د. اين فرد، آقايي 
ايراني است كه از كشور امارات وارد كشورمان شده 
و ويروس اوميكرون را با خود به سوغات آورده است! 
اين آقا تنها م��ورد ابتلا به اوميكرون نيس��ت و به 
گفته محمد مهدي گويا، رئي��س مركز مديريت 
بيماري هاي واگير وزارت بهداشت، يكي دو مورد 
ديگر مشكوك به اوميكرون هم وجود دارند كه در 
حال بررسي هس��تند. با عنايت به سرايت پذيري 
بالاي اين س��ويه تازه كه پيش از اين در 85 كشور 
دنيا شناسايي شده، شناسايي همين يك مورد هم 
نشانه ورود رسمي اين سويه به كشور است. همين 
مسئله هم موجب شد روز گذشته ستاد ملي مقابله 
با كرونا جلسه اضطراري تشكيل دهد و پيشنهاداتي 

براي بازگشت محدوديت ها مطرح شود. به خصوص 
اينكه در آستانه شب يلدا و برگزاري دور همي هاي 
خانوادگي هستيم و اين مس��ئله مي تواند شيوع 
ويروس تازه وارد را تشديد كند. بگذريم از اينكه با 
بازگشايي ها ساختار حمل و نقل عمومي، اتوبوس 
و مترو درست مانند روزهاي قبل از شيوع كرونا به 
طرز نگران كننده اي شلوغ است و اين يعني برگ 
برنده اي در دس��ت ويروس تاجدار براي شيوع هر 

چه سريع تر ! 
 بيم�ار مبتلا ب�ه اوميك�رون حالش خوب 

است
هنوز اطلاعات كاملي از سويه اوميكرون در دست 
نيس��ت. خبرگزاري رويترز با اش��اره به نتايج يك 
پژوهش جديد نوشت: بررسي هاي انجام گرفته از 
سوي امپريال كالج لندن نشان مي دهد خطر ابتلا 
به اوميكرون پنج برابر بيشتر از سويه دلتا بوده و هيچ 
نشانه اي از خفيف تر بودن اين سويه جديد نسبت به 

نوع خطرناك دلتا ديده نشده است. 
محققان معتقدند سويه جديد مي تواند ايمني ايجاد 
شده در ميان جامعه را كه پيش از اين با تزريق دو 

دوز واكسن ايجاد شده بود، از بين ببرد. 
كمال حيدري، معاون بهداش��ت وزارت بهداشت 
با تأكيد بر شناس��ايي اوميكرون در كشور درباره 
اقدامات پيشگيرانه براي ممانعت از ورود اوميكرون 
گفت: » از سه هفته قبل وضعيت مراقبت مرزي ما 
به شدت تقويت شد و هر كسي كه از خارج از كشور 
وارد شد، جدا از اينكه بايد كارت واكسن و pcr منفي 
داشته باشد، افرادي كه حال نامساعد داشتند مجدداً 
در داخل كشور تست مي شدند. « محمدمهدي گويا، 
رئيس مركز مديريت بيماري ه��اي واگير وزارت 
بهداشت هم با بيان اينكه فرد مبتلا به اوميكرون 
در تهران شناسايي شده حال عمومي  وي را خوب 
توصيف كرد.  وي ادام��ه داد:  » در حال حاضر يك 
مورد تشخيص در كشور داشته ايم و يك يا دو مورد 
هم مش��كوك داريم كه در حال بررسي است. به 
محض اينكه جواب آزمايش هاي قطعي مشخص 

ش��ود، اعلام خواهيم كرد و همه اي��ن افراد تحت 
مراقبت دقيق قرار گرفته اند.«

 قربانيان كم سن و سال اوميكرون
رئيس مركز مديريت بيماري ه��اي واگير وزارت 
بهداش��ت، درباره تش��خيص س��ويه اوميكرون با 
كيت هاي موجود در كشور نيز گفت: »چندين كيت 
مختلف داريم كه در اختيار آزمايشگاه هاي وزارت 
بهداشت و دانشگاه هاي علوم پزشكي است و قادر 
اس��ت پيچيده ترين انواع اوميكرون و ويژگي هاي 

ژنتيكي آن را تشخيص دهد.«
گويا توصيه كرد همه و به ويژه آن دسته از افرادي 
كه سيستم دفاعي بدن شان ضعيف تر است، سريع تر 
براي واكسن نوبت سوم اقدام كنند و همچنين از هر 
گونه گردهمايي و دورهمي پرهيز ش��ود. به گفته 
وي سويه اوميكرون سنين پايين تر را بيشتر گرفتار 
مي كند و جوانان بيشتر درگير اين بيماري مي شوند. 
همچنين افرادي كه قبلًا به كرونا مبتلا ش��ده اند، 

بيشتر در خطر ابتلا به سويه جديد كرونا هستند. 
 فرصت ۱۷ روزه !

پيام طبرسي، عضو كميته علمي كشوري مقابله 
با كرونا ب��ا تأكيد بر اينكه خط��ر اوميكرون جدي 
اس��ت، تأكيد كرد: » اگر اوميكرون وارد شود، طي 
۱۷ روز تبديل به س��وش غالب مي ش��ود كه اين 
س��رعت درباره دلتا ۱۰۰ روز بوده است. اگر امروز 
يك مورد اوميكرون در كش��ور تش��خيص دهيم، 
ممكن است تا ۱۷ روز ديگر كشور درگير اوميكرون 
شود و نقشه آبي كش��ور ممكن است بلافاصله به 

قرمز تبديل شود.«
وي با تأكيد بر لزوم رعايت نكات بهداشتي افزود: » در 
عين حال ما اكنون در آستانه شب يلدا هستيم كه 
از هموطنان مي خواهم حتماً در حضور در اماكن 
سربس��ته خودداري كنند. باز ش��دن كنسرت ها 
نگران كننده است. در فضاي بسته كنسرت ممكن 
است افراد ماسك ش��ان را بردارند و اينها به شدت 

مي تواند منجر به انتقال بيماري شود.«
به گفته وي نكته مهم ديگر هم تزريق واكسن دوز 

بوستر اس��ت كه افراد بالاي ۱8 سال كه سه ماه از 
تزريق واكسن شان گذشته است، حتماً براي تزريق 
دوز بوس��تر اقدام كنند. زيرا ممكن است دو تا سه 

هفته ديگر درگير موج اوميكرون شويم. 
 اقدام براي كنترل اوميكرون از همين حالا 
طبرس��ي با تأكيد بر رعايت پروتكل ها در مدارس 
گفت: » امروز قرار شد نامه اي از كميته علمي به ستاد 
ملي كرونا ارسال و يكسري محدوديت هاي جدي را 
ايجاد كنيم. برخي كشورهاي اروپايي كه در مقابل 
محدوديت ها مقاومت كردند، مجدداً محدوديت ها 
را برگرداندند و اكنون هلند در آستانه كريسمس 

وارد لاك داون شد.«
وي با بيان اينكه بس��ياري از هموطنان براي ايام 
ژانويه بليت اروپا گرفتند يا افرادي مي خواهند به 
ايران بيايند، تصريح كرد: »توصيه من اين اس��ت 
نه افرادي كه در ايران هس��تند، به اروپا سفر كنند 
و افرادي هم كه قصد آمدن به ايران را دارند، با اين 
شرايط نيايند.«  عضو كميته علمي كشوري مقابله 
با كرونا تأكيد كرد: » اگر مي خواهيم براي مقابله با 
اوميكرون كاري كنيم، الان وقتش است. الان كه ما 
در حال كنترل نسبي هستيم بايد اقدام كنيم، اما 
زماني كه وارد پيك شديم، ديگر بستن يا باز كردن 
مجامع فايده اي ندارد. براي اوميكرون فرصت ۱۰۰ 
روزه دلتا را هم نداريم، بلكه ۱۷ روز وقت داريم. اگر 
امروز شناسايي شد ۱۷ روز ديگر با موج اوميكرون 
مواجه خواهيم ش��د. اگر اوميكرون ش��كل بگيرد 
با موجي ك��ه ايجاد خواهد كرد، مجدداً سيس��تم 
درماني و مردم درگير شده و مجبوريم بسياري از 

كسب وكارها را ببنديم.«
 بازگردان�دن محدوديت ها ب�راي حداقل 

4 هفته 
حميدرضا جماعتي، دبير كميته علمي كش��وري 
كرونا هم با هش��دار نس��بت به ش��يوع تند سويه 
اوميكرون كرونا، خواستار بازگشت محدوديت هاي 
كروناي��ي ش��د و گفت:  » توصيه ما اين اس��ت كه 
قرنطينه ها را دوب��اره و حداقل ب��راي چهار هفته 
بازگردانيم و اجرا كنيم، زيرا اگر قرار باشد پيكي با 
اوميكرون در كشور ايجاد شود، با توجه زمان شيوع 
تندي كه ويروس دارد، احتمال دارد كه طي چند 
هفته آينده ما نيز شاهد اين پيك باشيم. بنابراين 
توصيه مان اين است كه قرنطينه ها درباره مدارس، 
دانشگاه ها، كنسرت ها، ورزش��گاه ها، رستوران ها 
و مجامعي كه بي��ش از ۱۰ نفر در آنجا هس��تند، 
حتماً انجام و اين محدوديت ها اعمال ش��ود، زيرا 
بحث جدي است و اگر اين اقدامات را انجام ندهيم، 
احتمالاً طي س��ه تا چهار هفته آينده شاهد پيك 

اوميكرون در كشورمان خواهيم بود. «
جماعتي ادامه داد: »جز واكسن هيچ سلاح ديگري 
در برابر ويروس نداريم، پ��س تأكيد مي كنيم كه 
همه واكسيناسيون خود را كامل كنند و نوجوانان 
و افراد ۱2 تا ۱8 س��ال هم واكسيناسيون ش��ان را 
انجام دهن��د.« به گفته وي كميت��ه علمي اعتقاد 
دارد كه واكسيناسيون سنين ۷ تا ۱۱ سال را هم 
با واكسن هايي كه در دسترس است، انجام دهيم. 
همچنين افراد پرخطر حتماً واكسن آنفلوآنزا را هم 

تزريق كنند. 
وي ادامه داد: » ميزاني كه طول مي كشد تا اوميكرون 
سرايت يابد، تقريباً 2/5 برابر نسبت به دلتا است و 
ما يك فرصت حداقل چند هفته را داريم. بنابراين 
اگر پروتكل هاي بهداش��تي را رعايت نكنيم، طي 
چند هفته آينده با پيك اوميكرون در كشور مواجه 

مي شويم.«

| روزنامه جوان |  شماره 6378 

884984403سرويس اجتماعي دو ش��نبه 29 آذر 1400 | 15 جم��ادی الاول 1443 |

براي جبران مشكل جمعيت 8 سال فرصت داريم 

سالمندي 26 درصدي جمعيت كشور در 1430

»اوميكرون« سوغات يلدايي مسافري از امارات !
عضو كميته علمي ستاد كرونا: براي مهار اوميكرون تنها ۱۷ روز فرصت داريم

مدي�ر كل دفت�ر 
سلامت جمعيت،    سرک

خانواده و مدارس وزارت بهداش�ت، درمان و 
آموزش پزشكي با بيان اينكه بر اساس آخرين 
سرشماري كشوري س�ال ۱3۹۵، قاعده هرم 
جمعيتي كش�ور در حال كوچك شدن است، 
گفت: جمعيت بايد مديريت شود و ما در هشت 
سال فرصتي كه داريم بايد مشكل جمعيت را 

جبران كنيم. 
حامد بركاتي در نشست توجيهي اجراي قانون 
حماي��ت از خانواده و جوان��ي جمعيت در حوزه 
وزارت بهداش��ت كه در دانش��گاه علوم پزشكي 
ايران بيان كرد: در موض��وع جمعيت همه بايد 
تمام قد بايستند و اقدام كنند، در غير اين صورت 
آينده اي كه جمعيت پيش رو دارد، قابل مديريت 

نخواهد بود. 
وي با رجوع به آخرين سرش��ماري كشوري كه 
در سال ۱۳۹5 انجام ش��د، بيان كرد: بر اساس 
آخرين سرشماري كش��وري سال ۱۳۹5 قاعده 
هرم جمعيتي كشور در حال كوچك شدن است.

بركاتي اف��زود: بر اس��اس نموداره��ا، تمايل به 
فرزندآوري در سنين بالاتر رخ داده است و چون 
توازن بين اش��تغال و فرزن��د آوري يا تحصيل و 
فرزندآوري براي بانوان برقرار نشده اس��ت، اين 
فاصله بيشتر شده اس��ت و فاصله ازدواج و فرزند 
اول هم بيشتر شده است. ۱۷ درصد بارداري  ها در 
سنين بالاي ۳5 سال است و تأخير در فرزندآوري 
يكي از چالش هايي است كه بايد مديريت شود. 

وي گفت: اوج فرزندآوري در س��نين 25 تا 2۹ 
س��ال اس��ت و اين اوج براي گروه هاي مختلف 

متفاوت اس��ت و رهبر انقلاب به فرزندآوري در 
نخبگان تأكيد داشتند. بر اساس منحني و آمار، 
بانوي فوق ليسانس و ليسانس اوج باروري  اش، 
۳۰ سالگي است و بانوان باسواد، كمتر در سنين 
پايين تر باردار مي  شوند. بانوان تحصيل كرده بايد 

حمايت شوند تا در سنين پايين تر باردار شوند. 
بركاتي اظهار كرد: از ۹۰۰ هزار ازدواج در س��ال 
8۹ به 5۰۰ هزار ازدواج در س��ال ۹۷ رسيده  ايم 
و اين درحالي است كه متولدين دهه ۶۰ از سن 
ازدواج خارج شدند و آمار تجرد قطعي در كشور 

در حال افزايش است. 
وي افزود: س��ن فرزندآوري و ميانه سن ازدواج 
در كش��ور بالا رفته است و متوس��ط سن ازدواج 

در مردان 28/5 س��ال و در زنان 2۴ سال است و 
فرزند اول ۴/5 س��ال بعد و فرزند دوم 5/ 5 سال 
بعد اس��ت؛ يعني خانم در ۳۶ س��الگي مي  تواند 
دو فرزند داش��ته باش��د. ما بيش از يك س��ال و 
نيم اس��ت كه فاصله بين بارداري را در ش��بكه 
اصلاح كرديم و ۱8 تا 2۴ م��اه بعد از تولد فرزند 
اول مي توان اقدام ب��ه تولد فرزن��د ديگر كرد و 
مشاوره ها براي فرزندآوري افراد از ۱2 تا ۱8 ماه 

بعد اتفاق مي  افتد. 
وي افزود: تع��داد خانوارهاي كش��ور ۳/5 برابر 
شده است؛ اما بعد خانوار كم شده است و اكنون 
نرخ باروري، ۱/۷ اس��ت و عموماً خانوارها 2/ 2 
فرزند دارن��د. اگر اقدامي نش��ود، مثلًا متولدين 

8۰به بعد، به يك يا دو فرزند اكتفا خواهند كرد. 
بركاتي گف��ت: متولدين بع��د از دهه 5۰ حدود 
8۰درصدشان حداكثر دو فرزند دارند و متولدين 
نسل قبلي شان، ۷۷ درصدشان حداقل سه فرزند 
دارند. اگر اقدامي ص��ورت نگيرد، جمعيت مولد 

كشور از سن باروري خارج مي شوند. 
وي عنوان ك��رد: خانواده هاي ي��ك فرزندي تا 
سال ۹5 افزايش يافته اس��ت و خانواده هاي پنج 
فرزندي، از 2۹ درصد به ۱8 درصد رسيده است. 
مدير كل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت تأكيد كرد: قانون بايد اجرا شود، 
اما قانون بهانه اس��ت و هدف نيس��ت . همه بايد 
يكصدا بايستند و جمعيت كشور مديريت شود 
و ما در هشت سال فرصتي كه داريم بايد مشكل 

جمعيت را جبران كنيم. 
وي گفت: تعداد زناني كه در س��ال هاي پاياني 
عمر همسر ندارند، سه تا چهار برابر خواهد شد 
و با پديده زنانه شدن سالمندي مواجه خواهيم 
ش��د؛ آن هم زناني كه س��لامت و تمكن مالي 

كافي ندارند. 
مدي��ر كل دفتر س��لامت جمعيت، خان��واده و 
مدارس وزارت بهداشت در خصوص سالمندان 
افزود: رشد جمعيت سالمند ۳/۶۹ درصد است و 
مراكز نگهداري سالمندان در حال افزايش است. 
در دهه ۹۰ سالانه ۳ درصد رشد جمعيت جوان 
كم شده است و در سال ۱۴۳۰ جمعيت سالمند 
به 2۶ ميليون نفر خواهد رس��يد كه 2۶ درصد 
جمعيت كشور را تشكيل مي  دهند و اگر با همين 
ش��رايط پيش رويم، پيري جمعيت را نمي  توان 

مديريت كرد. 

 علي محمد رجبي، رئيس مركز تش��خيص و پيش��گيري از جرائم 
سايبري پليس فتا ناجا عامل اصلي در هك صفحات اينستاگرام را رمز 
عبور ساده دانست و اظهار داش��ت: كاربران براي مصون ماندن از هك 
اكانت خود بايد از رمز عبور پيچيده كه حداقل ش��امل هشت كاراكتر 

حاوي حروف كوچك و بزرگ، اعداد و علائم است، استفاده كنند. 
  سرپرست معاونت فرهنگي وزارت ورزش و جوانان گفت: كاهش سن 
مصرف مواد مخدر در كشور يك هشدار و خطر است و تنها با ارسال يك 

پيامك در حوزه پيشگيري نمي توان اكتفا كرد. 
  سرپرست سازمان پيش��گيري و مديريت بحران ش��هر تهران از 
تش��كيل گروه هاي داوطلب مديريت بحران در هزارو۷۰۰ مس��جد 

تهران خبر داد. 
  متخصص قلب و عروق با اشاره به اينكه ضربان طبيعي قلب بين ۶۰ 
تا ۱۰۰ است، گفت: افرادي كه بدن سالمي دارند و حتي در ورزشكاران 
اين تعداد مي تواند 5۰ تا 55 باشد و در ورزشكاران حرفه اي مي تواند به 

۴5 تا 5۰ ضربان برسد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

6 هزار زنداني با جرم
 داشتن كمتر از يك گرم مواد مخدر

 معاون اول قوه قضائيه با اشاره به آمار 4۵درصدی زندانيان 
موادمخدر، قول داد قانون مبارزه با موادمخدر را اصلاح كند

مع�اون اول قضائيه با اش�اره ب�ه اينك�ه 4۵ درصد  زندانيان كش�ور 
صرفاً مرب�وط ب�ه مواد مخ�در هس�تند، اص�لاح قان�ون مب�ارزه با 
مواد مخ�در را ض�روري دانس�ت. حجت الاس�لام محم�د مص�دق 
ق�ول داد لايحه جدي�د اصلاح قان�ون مبارزه ب�ا مواد مخ�در را كه با 
همكاري ق�وه قضائيه و س�تاد مبارزه ب�ا مواد مخدر تنظيم ش�ده با 
قي�د فوري�ت ب�ه دول�ت ب�رود و فراين�د قانونگ�ذاري ط�ي كند. 
اعتياد ريشه بسياري از جرائم خرد و كلان است. بخش زيادي از بودجه و 
امكانات كشور و همينطور هزينه هاي قوه قضائيه و سازمان زندان ها صرف 
افراد معتاد مي شود. حال آنكه رئيس سابق و فعلي دستگاه قضا بارها تأكيد 

كرده اند كه در چنين مواردي بايد مجازات جايگزين در نظر گرفت. 
 آمار بالاي ۵0 درصدي جرائم مرتبط با اعتياد 

استفاده گسترده و بهينه تر از مجازات هاي جايگزين هم نياز به برنامه هاي 
مدون و بازنگري در خصوص سياست هاي جنايي دارد. به همين منظور قرار 
است كتاب پنجم قانون مجازات اسلامي به زودي براي تصويب و ابلاغ به 

دولت ارسال شود. 
تاكنون ۹۰ درصد كتاب پنجم قانون مجازات اس��لامي تدوين شده و اين 
كتاب به زودي آماده ارسال به دولت و مجلس جهت تصويب و ابلاغ است، اما 
موضوع سياست جنايي نياز به بررسي هاي بيشتر دارد و آنطور كه معاون اول 
قوه قضائيه توصيه كرده »مجازات هاي ما بايد متناسب با رفتار ارتكابي باشد و 

بايد حسب مورد براي همه صنف ها يكجور مجازات نداشته باشيم.«
در همين راستا روز گذشته سومين نشست فصلي مديران و دبيران شوراهاي 
هماهنگي مبارزه با مواد مخ��در با عنوان »ايفاي نقش مؤثر دس��تگاه ها و 
سازمان ها در امر مبارزه با مواد مخدر« با حضور معاون اول قوه قضائيه، دبير 
كل ستاد، وزير ورزش و جوانان و نيز معاون علمي رياست جمهوري برگزار 
شد.  معاون اول قوه قضائيه در اين مراسم با تأكيد بر اينكه ريشه آسيب هاي 
اجتماعي كه در قوه قضائيه با آن درگير هستيم و بسياري از جرائم اعم از 
سرقت و طلاق و حتي جرائم خش��ن مانند قتل همين بحث اعتياد است، 
تصريح كرد: ۴5 درصد زندانيان به دليل جرم اعتياد در زندان هستند. البته 
اين آمار بالاي 5۰ درصد است، اگر موارد و جرائم ديگر را هم در نظر بگيريم. 
اصلاح قوانين مبارزه با مواد مخدر از ضروريات است كه در همين جلسه قول 
پيگيري مي دهم. لايحه قانون مبارزه با مواد مخدر با همكاري قوه قضائيه و 
ستاد مبارزه با مواد مخدر تنظيم شده و قول مي دهيم با قيد فوريت به دولت 

برود و فرايند قانونگذاري را طي كند. 
 3۶ هزار زنداني مواد مخدر

حجت الاسلام محمد مصدق افزود: ضرورت دارد همه دستگاه هاي عضو 
ستاد مبارزه با مواد مخدر با كار جهادي كه در پيش دارند به مقابله بپردازند، 
زيرا همه كارها بايد با ع��زم همگاني و جهاد پيش ب��رود. مبارزه جدي با 
قاچاقچياني كه دم به تله نمي دهند بايد در برنامه ما قرار گيرد وگرنه معتاد 
مريض است و بايد آنها را درمان كرد. در حقيقت موضوع ما قاچاقچيان اصلي 
است كه قانون بايد مستحكم تر در قبال آنان بايستد.  وي با بيان اينكه در 
رابطه با مواد مخدر سنتي چندان مشكل نداريم، اما بالاي ۷۰ درصد زندانيان 
گرفتار مواد مخدر صنعتي هستند و حدود ۶ هزار نفر به خاطر زير يك گرم از 
مواد صنعتي در زندان هستند، گفت: مشكل زماني بيشتر مي شود كه طرف 
سابقه هم ندارد، ضمن اينكه حدود ۳۶ هزار نفر زنداني حداقل يك جرمشان 

مربوط به مواد مخدر است و وزن مواد مخدر كمتر از ۱5 گرم است. 
 مأموريت به دادستان ها

معاون اول قوه قضائيه درباره موضوع اموال و وسايل مكشوفه و ضبط شده در 
انبارها هم تأكيد كرد: ضروري است سريعاً رسيدگي و تعيين تكليف شود، 
ضمن اينكه براي تعيين تكليف اموال كشف شده مشكل قانوني نداريم، بلكه 

مشكل مديريتي داريم. 
وي از دادستان هاي سراسر كشور خواس��ت تا با نظارت و پيگيري هر چه 
سريع تر اموال ضبط شده از قاچاقچيان را تعيين تكليف كنند؛ چراكه اموال 

بيت المال هستند و رئيس جمهوري هم بر آن تأكيد دارند. 
حجت الاسلام مصدق تصريح كرد: ضروري است در جايي كه حكم قطعي 
صادر شده فرايند فروش فراهم شود. در كل كشور آمادگي داريم تا سريعاً 
اين اموال تعيين تكليف شوند، زيرا امروز هم دولت و هم قوه قضائيه پاي كار 

هستند و بهانه اي نداريم براي عدم تعيين تكليف وجود ندارد. 
 داريم منابع خود را هدر مي دهيم

دبير ستاد مبارزه با مواد مخدر هم در بخش دوم نشست تخصصي معاونان، 
مديران كل و دبيران ش��وراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر كشور گفت: 
بيش از هزار و 2۰۰ تن مواد مخدر در سال گذشته كشف شده است. در سال 
گذشته بيش از ۱۴ هزار ميليارد تومان ضربه به بنيان هاي مالي قاچاقچيان 
وارد شده است كه در مقايسه با سال گذشته اين عدد چهار برابر شده است. 
استردادهاي اموال توقيفي با هماهنگي خوبي كه با دستگاه قضايي داشتيم، 
كمتر شده است.  اسكندر مؤمني افزود: بزرگ ترين چالش ما به روز شدن 
قوانين مبارزه با مواد مخدر است، قوانين بايد بازدارنده باشد. قوانين مخصوصاً 
در حوزه معتادان متجاهر اصلًا بازدارنده نيس��ت. به عن��وان مثال قانون 
گفته است كه معتاد متجاهر يك تا سه ماه نگهداري شود كه اين سه ماه اصلًا 

فايده اي ندارد و منابع خود را به نحوي هدر مي دهيم. 
 افزايش 4 برابري ظرفيت نگهداري

گفتني است ايجاد مراكز نگهداري، درمان و مهارت آموزي در اولويت ستاد 
مبارزه با مواد مخدر قرار گرفته است. به طور نمونه سه سال قبل كمتر از ۴ هزار 
ظرفيت نگهداري براي معتادان وجود داشت كه امسال اين ظرفيت با كمك 
وزارت ورزش و جوانان به ۱۶ هزار نفر رسيده است. ضمن اينكه با همكاري 
شهرداري در سال جاري بيش از ۷۰ درصد از معتادان متجاهر ساماندهي 
شده اند.  از سوي ديگر ش��يوه هاي درمان معتادان هم به روز شده است. در 
گذشته درمان مبتني بر متادون بود كه شيوه نامه هاي جديدي به بازار آمد و 
از داروهايي كه پايه گياهي داشته اند، استفاده شده است. اين داروهاي جديد 

هم فقط تسكين دهنده نيستند و نقش درمان كننده را دارند.

در جنگل هاي ايتاليا تابلوهايي وجود دارند كه روي آنها نوشته 
شده است:

»اين حيوانات نيس�تند كه جنگل ها را كثي�ف مي كنند، بلكه 
انس�ان ها هس�تند؛ پس خواهش�منديم مثل حيوانات رفتار 

كنيد!«
ش�نيده ايد كه هنگام دعوا هميشه دست كس�ي بالاست كه 

سيلي اول را مي زند؟
من بدون آنكه بخواهم خشونت را ترويج كنم و فقط براي تقريب 
ذهن مي گويم كه اين قاعده فقط در دعوا صادق نيست. . . يك 
ضربه ش�وك آور، گاه بهترين و مؤثرترين وس�يله اي است كه 

مي توان با آن كاري را پيش برد! 
ضربه اي ك�ه وادارت كند لحظه اي از س�يطره بت�ي كه خود يا 
ديگران از تو ساخته و پرداخته اند، درآمده. . . چهره واقعي ات 

را عيان و شفاف ببيني! 
ضربه اي كه با آن تلو تلو خورده، اندكي به خود آيي!

دوس�تان! گاهي براي بهبود زندگي، ضرباتي از اين دست، پر 
بدك هم نيست!
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چمران: با بودجه 50 ميلياردي مترو 
يك واگن هم نمي شود خريد 

رئيس شوراي شهر تهران با انتقاد از بودجه اختصاص يافته به شهر 
تهران در حوزه حمل و نقل گفت: با ۵0 ميليارد بودجه مترو، چند 
متر مترو هم نمي توان ساخت و حتي يك واگن مترو نمي توان خريد. 
مهدي چمران، رئيس ش��وراي ش��هر ته��ران درب��اره بودجه ۱۴۰۱ 
شهرداري ها از سوي دولت  گفت: قبل از اينكه بودجه به صحن هيئت 
دولت بيايد، با س��ازمان برنامه و بودجه جلساتي داشتيم و موضوعاتي 
را كه به تهران ضربه وارد مي كند، مطرح كرديم.   رئيس شوراي شهر 
تهران افزود: بودجه در نظر گرفته شده از بودجه ۱۴۰۰ هم پايين تر بود، 
قرار شد شهردار تهران اين مسائل را مطرح كند و بودجه اصلاح شود، اما 

باز هم مي بينيم اين بودجه مشكل دار مجدداً به مجلس آمده است. 
رئيس شوراي ش��هر تهران با اش��اره به اينكه اعدادي كه در بودجه فعلي 
گذاشته شده است، اعدادي نيس��ت كه اصلًا بتواند درد كوچكي از شهر 
تهران را هم درمان نمي كند. گفت: با 5۰ ميليارد بودجه مترو، چند مترو هم 
نمي توان ساخت و حتي يك واگن مترو هم نمي توان خريد. ما با بودجه هاي 
هزارو۶۰۰ ميليارد توماني مترو مي ساختيم، با اين ارقام نمي شود مترو را 
توسعه داد.  چمران يكي از مشكلات بودجه ۱۴۰۱ دولت را ناديده انگاري 
سهم دولت در پرداخت وام و فاينانس هاي شهرداري ها برشمرد و گفت: 
زماني شهرها مي آمدند در خواستشان اين بود كه اين سهم بالاتر بورد، اما 
در اين بودجه سهم 5۰ درصدي دولت هم حذف شده است و اگر فاينانسي 
باز شود بايد صددرصدش را شهرداري ها بپردازند.  وي بودجه را قابل اصلاح 
دانس��ت و گفت: دولت بايد همفكري كند، ما به مجلس هم نامه نوشتيم 
و جلساتي با آنها برگزار مي كنيم، چون اگر اين بودجه اصلاح نشود همه 
دغدغه هاي ما در حوزه حمل و نقل عمومي با شدت بيشتري ادامه خواهد 
داشت.  چمران علت اين كاهش بودجه را در افزايش سهم يك درصدي 
شهرداري ها از عوارض ماليات بر ارزش افزوده خواند و گفت: البته اين يك 
درصد هم به وزارت كشور داده شده تا ماشين آلات مورد نياز شهرداري ها را 
بخرد و در اختيار شهرداري ها قرا ر دهد. در حالي كه مشكل در نحوه خريد 

نيست، مشكل بودجه است. 

شناسايي آلودگي ها با سامانه پايش پيوسته هوا
ساخت آشكار سازي سريع
 مواد راديواكتيو مصنوعي

ايران س�اخت،  ه�واي  پيوس�ته  پاي�ش  س�امانه 
را  تأخي�ر ذره ه�اي آلاين�ده  ب�ا  و  آشكارس�ازي س�ريع 
مي كن�د.  اندازه گي�ري  را  آن  مي�زان  و  مي ده�د  انج�ام 
 الناز احم��دي، مدير عامل ش��ركت نوين طيف پرتو گس��تر از امكان 
اندازه گيري پيوسته و پايش آلودگي هوا به ذرات راديو اكتيو خبر داد 
و گفت: علاوه بر آن ميزان گاماي موجود در محيط نيز توسط سيستم 

پايش پيوسته هوا قابل اندازه گيري است. 
در سيستم پايش پيوسته هوا، آشكارسازي س��ريع و تأخيري ذرات راديو 
اكتيو ش��امل راديونوكلوئيدهاي مصنوعي س��اطع كننده بتا و آلفا انجام 
مي شود. نمايش پايش بر خط اكتيويته حجمي راديونوكلوئيدهاي مصنوعي 
ساطع كننده آلفا و بتا در هوا، همچنين اكتيويته حجمي رادون و تورون و 
ميزان گاماي موجود در هوا به همراه ذخيره س��ازي اطلاعات نيز از ساير 
قابليت هاي سيستم پايش پيوسته هواست.  همچنين امكان دسترسي به 
طيف هاي ذخيره شده در سيستم، امكان كنترل از راه دور و ارسال به پايگاه 
مركزي از طريق بسترهاي مخابراتي، كارايي در پايش پيوسته محيط هاي 
مشكوك به وجود مواد راديواكتيو، مرزهاي كشور، محيط زيست و بسياري 
مكان هاي ديگر از جمله قابليت هاي دس��تگاه پايش پيوسته هوا به شمار 
مي رود.  در صورتي كه آلودگي هاي غيرعادي در هوا شناس��ايي نشود، در 
بلندمدت اين آلودگي ها بر سلامت جامعه تأثير منفي گذاشته و بيماري هاي 
خاصي را شايع مي كند.  اطراف كشور ايران خطرات زيادي وجود دارد كه 
يك سامانه جوي معمولي نيز مي تواند اين خطرات را به داخل كشور منتقل 
كند، به همين علت پايش ذرات هوا از اهميت بالايي برخوردار و در اولويت 
قرار گرفته است.  اين فعال فناور با اشاره به اينكه دستگاه پايش پيوسته هوا 
يك پنجم نمونه خارجي قيمت دارد، توضيح داد: حدود ۱۰ فرصت شغلي 
نيز به  واسطه توليد دستگاه پايش پيوس��ته هوا، ايجاد شده است. دستگاه 
پيوسته پايش هوا يك محصول راهبردي اس��ت كه در نهمين نمايشگاه 

تجهيزات و مواد آزمايشگاهي ايرا ن  ساخت به نمايش درآمد. 

طراحي كيت ويژه تشخيص »اوميكرون«
در انستيتوپاستور ايران

رئي�س انس�تيتو پاس�تور اي�ران از تأييد اولي�ن م�ورد واريانت 
اوميكرون به روش توالي يابي در انس�تيتو پاستور ايران خبر داد. 
 دكتر عليرضا بيگلري با بيان اين مطلب افزود: با توجه به شيوع واريانت 
اوميكرون در تعدادي از كشورهاي جهان، آزمايشگاه مرجع كوويد ۱۹ 
در انستيتو پاستور ايران كيت ويژه تشخيصي اين واريانت را طراحي و 
در بين تعدادي از آزمايشگاه هاي منتخب شبكه ملي آزمايشگاه هاي 

كوويد ۱۹ كشور كه شامل بيش از 5۰۰ آزمايشگاه است، توزيع كرد. 
وي در ادامه افزود: بعد از دريافت نمونه هاي مش��كوك، كار توالي يابي 
انجام ش��د كه امروز صبح اولين م��ورد واريانت اوميك��رون به روش 

توالي يابي در انستيتو پاستور ايران مورد تأييد قرار گرفت. 
بنابر اعلام روابط عمومي وزارت بهداش��ت، وي گفت: با توجه به تأييد 
اين موضوع اميدواريم با رعايت پروتكل ها و تدوين سياست هاي صحيح 
بتوانيم شاهد آن باشيم كه با توجه به حجم بسيار خوب واكسيناسيوني 
كه در كشور صورت گرفته است با اين واريانت به صورت جدي مقابله 
خوبي شود.  رئيس انستيتو پاستور ايران تأكيد كرد: شايان ذكر است 
مهم ترين نكته در بحث مقابله با واريانت اوميكرون استفاده از ماسك 

مي باشد، زيرا انتقال اين واريانت بسيار بيشتر از موارد ديگر است. 

علیرضا سزاوار


